

## Zápis z otevřeného zasedání Výboru Spolku studentů historie FF UK (23. 2. 2021)

Přítomní: Vjačeslav Glazov, Lucie Dvořáková, Marek Panocha, Klára Brtková, Karolína Padělková, Kateřina Projsová, Miroslav Vašík, Tomáš Konečný, Vojtěch Šimák, Jan Dvořák, Tomáš Hercík; opožděně se dostavili Ondřej Crhák, Marta Harasimowicz a Michal Cáp

Čas zahájení schůze: 19:42

Program:

- 1) Úvod
- 2) Čerpání prostředků z výzvy Studenti proti pandemii
- 3) Exkurze do Národního a Náprstkova muzea
- 4) Úvod do moderních a soudobých dějin
- 5) Plán dalších akcí
- 6) Zhodnocení setkání s řediteli ústavů
- 7) Smlouva s fakultou
- 8) Aktualizace stanov
- 9) Aktualizace webových stránek Spolku
- 10) Schválení výdaje na nový zámek a klíče ke spolkové skříni
- 11) Spolkové logo
- 12) Různé
- 13) Závěr

1) Úvod

- Program byl schválen optickou většinou.

2) Čerpání prostředků z výzvy Studenti proti pandemii

- Akce naplánované v rámci plnění této výzvy byly kvůli pandemické situaci a zkouškovému období posunuty. Je tedy nutné stanovit nová data jejich uskutečnění a obeznámit s těmito změnami rektorát.

3) Exkurze do Národního a Náprstkova muzea

- Tomáš Konečný na úvod v kontextu diskuze o muzeích navrhuje uspořádání exkurze do muzea skla v Portheimce na Andělu, které se definitivně uzavírá 7. března.
  - Podnět byl zaznamenán a bude se projednávat interně v rámci Výboru.
- Exkurze do Náprstkova a Národního muzea jsou ve fázi jednání, kdy je třeba stanovit termíny jejich konání. Z širšího členstva a Disciplinární komise vzešla připomínka, aby mezi muzejními exkurzemi byl vždy rozestup minimálně dva týdny. Výbor podnět přijal a při plánování termínu ho zohlední.
- Ondřej Crhák, jenž obě exkurze nabídl, potvrdil, že jejich posunutí i mimo měsíc březen není problematické. Náprstkovo muzeum bude zdarma, do Národního muzea je třeba vybrat vstupné.

4) Úvod do moderních a soudobých dějin

- Akce byla původně naplánována na prosinec roku 2021, nicméně byla z důvodu nízkého zájmu ze strany studentů zrušena a odložena k dalšímu projednání, jež by zahrnovalo i potenciální upravení její formy za účelem jejího ztraktivnění.
- Úvod do moderních dějin je nicméně součástí našeho plánu, jenž byl odevzdán rektorátu v rámci výzvy Studenti proti pandemii, tudíž je nutné ho realizovat.
- Výbor i širší členstvo se shodují, že by se na akci mělo podílet co nejširší spektrum osob ze všech ústavů a stupňů studia, vč. vyučujících, se kterými by měl být výsledný seznam

doporučované literatury minimálně konzultován. Seznam by zároveň měl reflektovat nejnovější tituly a četbu doporučovanou v rámci kurzů věnujících se diskutovanému období.

- Je nutné sehnat k této konzultaci osobu, která se zabývá moderními českými dějinami, ostatní období jsou personálně pokryta.

#### 5) Plán dalších akcí

- Filmový klub
  - Provede ho předseda Vjačeslav Glazov, který přítomné vyzývá k podávání podnětů a tipů, byť má sám již něco připraveného.
  - Akce proběhne v průběhu března či dubna.
- Exkurze – salonky Hlavního nádraží
  - Lucie Dvořáková zjišťuje, zda by bylo možné uspořádat pro Spolek exkurzi do reprezentačních salonků Hlavního nádraží v Praze, které byly naposledy zpřístupněny v roce 2018. Akce se momentálně nachází ve fázi zjišťování a není stanoven její pevný termín. O dalším postupu bude informován Výbor.
- Konference na téma arménské genocidy
  - Ředitel ÚSD dr. Vojtěchovský během schůze s Výborem nabídl možnost spolupřátání konference na téma arménské genocidy. Dnes nás kontaktoval a představil konkrétní termíny. Je tedy nutné vybrat jednu ze čtyř nabízených možností a dr. Vojtěchovského v této záležitosti co nejdříve kontaktovat.
- Setkání se zájemci o magisterské studium na ÚHSD, popř. na ÚSD či ÚČD
  - Během setkání s ředitelem ÚHSD prof. Ivanem Jakubem byla ze strany Spolku navrhována možnost uspořádat informační setkání zájemců o navazující magisterské studium s vedením ústavu.
  - Prof. Jakubec je této možnosti přístupný a vítá ji, neboť se jeho ústav potýká s dlouhodobým nedostatkem zájemců o studium.
  - Karolína Padělková navrhl, zda by se toto setkání nemohlo konat pro všechny ústavy najednou, popř. pro každý ústav zvlášť. Tento návrh podpořil Marek Panocha, který připomněl, že ředitel ÚČD prof. Ivan Šedivý pozoruje dlouhodobý nedostatek zájemců zejména o doktorandské studium.
  - Setkání by mělo proběhnout do konce března, kdy se uzavírá možnost podat přihlášky na NMgr.
- Představení knihy
  - Představení knihy bylo prof. Jakubcovi navrženo ze strany Spolku na setkání Výboru s řediteli. Prof. Jakubec doporučil knihu Norman Domeier: Weltöffentlichkeit und Diktatur. Die amerikanischen Auslandskorrespondenten im "Dritten Reich" Představení by mohlo proběhnout v angličtině.
- Představení sborníku Jaromíra Mrňky z konference na téma Beyond the Revolution in Russia
  - Pokud má Výbor správné informace, s Jaromírem Mrňkou tuto možnost konzultuje Matěj Moravanský, kterého je tedy třeba kontaktovat za účelem zjištění stavu věci.

#### 6) Zhodnocení setkání s řediteli ústavů

- ÚČD – prof. Ivan Šedivý
  - Setkání se účastnili Eliška Farová, Marek Panocha a Klára Brtková
  - Setkání proběhlo v přátelském duchu. Pan profesor si stěžoval na nízký zájem o doktorandské studium na ÚČD a o studium oboru Historie se zaměřením na vzdělávání.
  - Podporuje a chválí zejména prezentace knih, se kterými je ochoten pomoci.
- ÚSD – dr. Ondřej Vojtěchovský
  - Setkání se účastnili Lucie Dvořáková, Eliška Farová a Klára Brtková

- Setkání bylo plodné a proběhlo v přátelském duchu. Pan doktor chválil Činnost Spolku zejména z hlediska sdružování studentů v post-covidové době a pořádání akcí popularizujících historii.
- Nabízí spolupráci v osobní rovině i v rovině ústavu, kdy nabídl spolupřátelství konference o arménské genocidě a promítání filmu Lordana Zafranoviče za účasti samotného režiséra. Konkrétní data a možnosti sám dodá, přičemž u arménské genocidy se tak již stalo.
- ÚHSD – prof. Ivan Jakubec
  - Setkání se účastnili Vjačeslav Glazov a Lucie Dvořáková
  - Pan profesor chválil přátelský přístup současného vedení Spolku vůči ředitelům ústavů a snahu o bohatou a konstruktivní spolupráci. Ze Strany spolu mu byla nabídnuta spolupráce na sociálních sítích spočívající ve sdílení obsahu ze stránek ÚHSD na profilech FFabuly. Dále byla nabídnuta možnost spolupřátelství přednášek a představení knih. Pan profesor by rád využil zejména druhé nabídky a k prezentaci doporučil knihu Norman Domeier: Weltöffentlichkeit und Diktatur. Die amerikanischen Auslandskorrespondenten im "Dritten Reich"
  - Prof. Jakubec si je, jako všichni ředitelé ústavů, vědom, že nedochází k časnému vyvěšování sylabů, nicméně se snaží urgovat pedagogy, aby tak činili včas.

#### 7) Smlouva s fakultou

- Smlouva byla v konečné verzi a s opravami předána vedoucí Sekretariátu děkana a tajemníka, na což jsme doposud neobdrželi zpětnou vazbu.
- Marta Harasimowicz navrhuje v případě potřeby záležitost smlouvy urychlit přes paní děkanku, se kterou má korektní vztahy.
- Smlouvu plánujeme nadále urgovat, aby došlo k co nejrychlejšímu uzavření této záležitosti.

#### 8) Aktualizace stanov

- Za účelem diskuze a sbírání podnětů týkajících se aktualizace stanov byl na výborovém Google disku vytvořen otevřený dokument, který je možný sdílet s každým, kdo se přihlásí s jakoukoliv připomínkou, návrhem či podnětem.
- Nasbírané návrhy se budou konzultovat s právně vzdělanými kolegy.
- Již teď známé body, které je nutné do stanov zanést:
  - Banka poukázala na absenci Spolkem určené osoby, která by vystupovala jeho jménem a nakládala s jeho majetkem.
  - Stanovy je třeba sjednotit do jednoho dokumentu, neboť ty se momentálně nacházejí ve dvou dokumentech, z čehož jeden je možné upravovat. Dokument, na který se odkazujeme při řešení finančních záležitostí není zapsán v soudním rejstříku.
  - Je nutné lépe definovat kompetence týkající se nakládání se spolkovými financemi. Třeba registrovat k účtu osoby, které by mohly bezplatně vkládat finance na účet. Dosud toto oprávnění měli kromě předsedy již neaktivní členové. Pokladníci musí pak při vkladech platit poplatek ve výši 90 Kč.
- K aktualizaci stanov přizveme Tomáše Konečného a jeho mohutný seznam připomínek.
- Je nutné naplánovat schůzku Výboru, Disciplinární komise, pokladníků a jiných zainteresovaných osob za účelem formulace cílů a zadání.

#### 9) Aktualizace webových stránek Spolku

- Výdaj na nové webové stránky byl schválen na předchozím otevřeném zasedání Výboru a již je v procesu tzv. „přemigrování“ stránek ze staré platformy na novou.
- Vojtěch Šimák navrhuje přidání kalendáře akcí pořádaných Spolkem do prostředí našeho webu, aby byly o aktualitách informovány i osoby, které nedisponují sociálními sítěmi.

- Ondřej Crhák podotýká, že tuto funkci by bylo možné propojit se spolkovým kalendářem, aby nebylo nutné vkládat každou událost manuálně.

Přestávka 20:30 až 20:39.

#### 10) Schválení výdaje na nový zámek a klíče ke spolkové skříni

- Spolek momentálně nedisponuje dostatkem klíčů, aby klíč dostal každý, kdo ho potřebuje. Některé klíče se kvůli nekontrolovanému předávání ztratily a není známo, kdo je vlastní, což by mohlo být potenciální riziko vzhledem k ceně některých objektů, jež jsou obsahem skříně.
- Předběžný výpočet počtu klíčů:
  - 5 pro Výbor
  - 3 pro Disciplinární komisi
  - 1 pro přípravné kurzy
  - 1 pro pokladníka, pakliže by nebyl součástí Výboru
  - 1 pro Obscuro
  - 2 záložní klíče
  - => celkově tedy 13 klíčů
- Přesnou evidenci klíčů povede Karolína Padělková.
- Výdaj na nový zámek a klíče schválen poměrem hlasů 6:0:2

#### 11) Spolkové logo

- Lucie Dvořáková a Marek Panocha navrhuje redesign spolkového loga, jenž má mít za účel jeho aktualizaci a nový, kompaktnější tvar. Argumentují tím, že je logo špatně umístitelné na tiskovinách a online propagačních materiálech zejména menšího formátu. Nové logo by podle nich mělo být kruhového nebo čtvercového tvaru, tudíž osově souměrné. Lucie Dvořáková navrhuje vypsát na spolkových sítích soutěž pro členy Spolku, kdy by mohl kdokoliv podat svůj návrh. Výherce by byl odměněn buď finančně, nebo materiálně, nicméně výsledný náklad by neměl být vysoký.
- Ondřej Crhák oponuje, že chyba není v logu, ale v tom, že s ním osoby podávající tento podnět neumí zacházet. Dané osoby protiargumentují, že vzhledem ke zvýšené frekvenci užívání spolkového loga při prezentaci Spolku narazily na limity jeho užívání a poukazují na občasné nevyhnutelné estetické nedostatky a na fakt, že stávající logo je v některých případech uživatelsky nepříjemné. Též připomínají, že by se nejednalo o vytvoření nového loga, ale o novou verzi jeho „malého“ formátu.
- Ondřej Crhák dodává, že se stávajícím logem není možné nic dělat, neboť na něj Spolek nevlastní licenci. Tu momentálně drží jeho původní autor Martin Roček.
- Je nutné kontaktovat Martina Ročka a vyjednat převedení licence na spolkové logo pro Spolek. Martin Roček bude pravděpodobně mít i alternativní návrhy, jež by bylo možné využít a které by odpovídaly našim cílům.
- Ve věci nebylo dosaženo žádného výsledku.

#### 12) Různé

- Podnět na užší informační výměnu a spolupráci Výboru, Disciplinární komise, pokladníků a přípravných kurzů
  - Podnět podala Lucie Dvořáková.
  - Minimem by měly být vzájemné přístupy do e-mailových schránek a na Google disky, které by nezávisely na aktuálním personálním obsazení jednotlivých součástí Spolku, ale byly univerzálně platné.
  - Cílem by bylo zamezit komunikačním šumům mezi jednotlivými součástmi Spolku a zajištění lepšího toku informací a podkladů mezi nimi navzájem. Dalším cílem je

větší transparentnost. Disciplinární komise by též ze své podstaty měla mít nahlížecí právo do záležitostí týkajících se minimálně financí.

- Návrh byl podpořen přítomnými členy Disciplinární komise, předsedou i několika osobami z širšího členstva.
- Podněty a připomínky Disciplinární komise:
  - DK chválí Výbor za včasné oznámení tohoto otevřeného zasedání, ale podotýká, že předchozí dvě zasedání byla oznámena pouze 5 a 6 dní předem, což je v rozporu se stanovami. DK dále podotýká, že by bylo vhodné, aby Výbor přizval alespoň jednoho jejího člena k plánování termínů příštích zasedání, neboť i DK má povinnost se zasedání účastnit, ale termíny s ní dosud nebyly konzultovány. Výbor se omlouvá, je si vědom svých chyb a podnikne kroky k nápravě. Pokud by byl stanoven termín, ale nepodařilo se sehnat prostor, Karolína Padělková a Vojtěch Šimák nabízí týmovou studovnu v KJP. Marta Harasimowicz nabízí prostor Strady.
  - => Otevřená zasedání Výboru musí být dávana vědět dopředu dřív, optimálně v předstihu dvou týdnů.
  - Ze strany DK i širšího členstva bylo Výboru též vytknuto pořádání dvou akcí v jeden den s poukazem na kolizi exkurze do Muzea legií a Kritického klubu. Výbor se omluvil a podnikne kroky, které těmto kolizím v budoucnu zamezí.
- Snaha zpřístupnit více akcí Spolku i anglicky mluvícím studentům
  - Předkládá předseda Vjačeslav Glazov.
  - Pan předseda poukazuje na to, že Spolek dlouho nepořádal žádné akce v angličtině, event. akce cílené na zahraniční studenty. Také poukazuje na špatný stav překladu spolkových webových stránek.
  - Tomáš Konečný podotýká, že kdysi existovaly spolky a iniciativy, které tyto akce zajišťovaly, ale jejich existenci ukončil rektorát a covid.
  - Marta Marasimowicz podotýká, že z praxe je ověřené, že o akce v angličtině není mezi českými studenty zájem.
  - Pan předseda podotýká, že spolkohospody a filmové večery jsou přístupné i pro anglicky mluvící studenty.
  - Vojtěch Šimák připomíná tlumočníky z naší fakulty, kteří mají nedostatek praxí. V případě zájmu by Spolek mohl oslovit příslušnou katedru a zajistit tlumočnickům překládání případných akcí v anglickém či jiném jazyce jako praxi.
  - V případě konání takové akce by se Spolek pokusil kontaktovat zahraniční oddělení, aby danou událost rozšířilo mezi zahraničními studenty.
  - Marta Harasimowicz navrhuje uspořádat zkušební akci tohoto formátu, aby se zjistilo, jaký o to bude zájem.
  - Miroslav Vašík podotýká, že studenti Erasmu obvykle akce navštěvují v únoru a březnu, poté už ne. Nicméně je po covidu vůle toto chování změnit.
  - Karolína Padělková nabízí propagaci akce v KJP, kam chodí velký počet zahraničních studentů.
- Nedělat dvě akce v jeden den.
  - Nadneseno Vojtěchem Šimákem, který poukazuje na potřebu zlepšit stav komunikace v rámci Výboru.
- Podněty pokladníků:
  - Miroslav Vašík a Marek Panocha by rádi zdůraznili, že je nutné jakýkoliv plánovaný i nečekaný výdaj konzultovat s nimi, po čemž by mělo následovat schválení Výborem. V některých případech se tak neděje, problematické jsou v tomto ohledu zejména přípravné kurzy, kde bylo poukázáno na zmatečnost a netransparentnost.

- Pokladníci urgují obecné ztransparentnění financí a vnesení řádu do nakládání s nimi a schvalování. Zdůrazňují, že výdaje by měly být vždy schváleny celým Výborem.
- To vše by mělo probíhat s dohledem Disciplinární komise, jejímž úkolem je kontrolovat hospodaření Spolku.
- 2 závěry:
  - Je nutné zlepšit momentálně téměř neexistující komunikaci v tomto tématu mezi pokladníky, přípravnými kurzy, Výborem a Disciplinární komisí.
  - Za tímto účelem je třeba sjednat schůzku všech čtyř výše zmíněných součástí, na níž by mělo dojít k vyjasnění způsobů a pravidel týkajících se nakládání se spolkovými financemi.

### 13) Závěr

- Pan předseda děkuje všem přítomným za účast.
- Univerzálním ponaučením je, že by se měla zlepšit komunikace v rámci Spolku.

Čas ukončení schůze: 21:35